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Szóbeli kérdés

Kövér László úrnak,
az Országgy űlés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Az Alaptörvény 7 . cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi
XXXVI. törvény 42 . § (8) bekezdése alapján szóbeli kérdést kívánok benyújtani az
Agrárminisztériumot vezető miniszterhez

„Hogyan kívánnak fellépni a hazai sertéságazatot sújtó afrikai sertéspestis ellen? ”

címmel .

A benyújtott kérdésemre a választ szóban várom !

Tisztelt Miniszter Úr !

Úgy tűnik a folyamatosan visszaszorulóban lévő magyar állattartás és a rá épülő
élelmiszeripar újabb válságba szalad bele. Az ágazatban is rendkívül önérdekfeladóra sikerül t

privatizáció, majd a háztáji gazdaságok többségének kivéreztetése, végül a felelőtlenül

megkötött szabadkereskedelmi megállapodások után nem sok maradt a magyar állattenyészté s

dicső múltjából . Hiába a bekamuzott Nemzeti Vidékstratégia, hiába a kinevezett sertésügy i

kormánymegbízott az ágazat éppen csak a felszínen tudott maradni. A sertéshús áfájának

csökkentése és a pillanatnyi javuló nemzetközi környezet adhatott volna némi fellendülést ,

sok éve nem hallhattunk annyi bizakodó ágazatban dolgozót, mint az elmúlt évben : kezdtek

elfogadhatóvá válni a felvásárlási árak . Erre itt az afrikai sertéspestis . Fontos leszögezni, hog y

az emberre nem jelent veszélyt, így az ilyen irányú hangulatkeltést csírájában el kell folyatni ,

ugyanakkor a hazai vadászat és a sertéstartók, feldolgozók számára óriási kihívást jelent ,

amivel segítség nélkül nem fognak tudni megküzdeni . A jelentőségét az a gazdasági kártétel

adja, ami egyrészt a megbetegedett állományok leöléséből, másrészt abból adódik, hogy a z

ASP megjelenése miatt hosszú távú korlátozások léphetnek életbe mind az Európai Unión



belüli, mind az exportkereskedelemre vonatkozóan. A betegség különös veszélye, hogy

nemcsak fertőzött élő sertések, hanem az azokból előállított, a vírust tartalmazó termékek ,

valamint a vaddisznók mozgása révén is igen gyorsan továbbterjedhet . Ráadásul a vírus

környezeti hatásokkal szembeni ellenálló képessége igen nagy, hónapokig, bizonyo s

esetekben akár évekig is fert őzőképes marad. Most abba ne is menjünk bele, hogy a vírus

mióta van itt hazánkban, hiszen mindenkinek jobb, ha úgy teszek, mintha elhinném a

hivatalos álláspontot, hogy ez év április 21-óta . Már az első két hétben rossz irányb a

mozdultak a számok, közel 40 ezer tonna hús piaca vált bizonytalanná, hiszen ennyi t

szállítottak évente a magyar feldolgozók azokba az országokba, amelyek bejelentették, hogy

kitiltják a magyar élő sertést és sertéshúst. Ez a teljes magyar termelés 11 százaléka, az évi

110 milliárd forintos exportnak pedig a harmadát jelenti, az azóta eltelt id őben tovább

romlottak az adatok. A lista hosszú: Ausztrália, Dél-Afrika, Dél-Korea, Fehéroroszország ,

Japán, Kína, Oroszország Szerbia, Szingapúr, Tajvan, Ukrajna már Magyarország egés z

területéről, míg Kanada és Macedónia Heves megyéből tiltotta meg a magyar sertéshús

bevitelét.

Mindezek alapján kérdezem Tisztelt Miniszter Urat, hogy

Mit tettek annak érdekében, hogy megakadályozzák, lassítsák a vírus hazánk területére

történő betörését?

milyen módon tájékoztatják a hazai vadásztársaságokat és sertéstartókat a kialakul t

helyzetrő l és az ezzel kapcsolatos teendőkről?

Az érintett vadgazdálkodók számíthatnak-e kártérítésre és ha igen milyen forrásból ,

milyen összegben és milyen elszámolási rendben ?

Amennyiben rosszabbra fordul a helyzet és háztáji vagy nagyüzemiben tartású

házisertésekben is megjelenik a vírus, akkor a tulajdonosok milyen forrásból, mekkor a

összegben számíthatnak állami segítségre ?

Fordultak-e és ha igen milyen sikerrel az Európai Unióhoz segítségért? Várható, hog y

vis major keretet hoznak létre rá? Vagy ezzel meg fogják várni, amíg a németeket i s

eléri a vírus?

Azok a hazai feldolgozók, aki most elvesztették a piacukat milyen állami segítségr e

számíthatnak annak érdekében, hogy a munkahelyeket és ezen keresztül családo k

ezreinek megélhetését biztosítani tudják?



Milyen eszközökkel lépnek fel annak érdekében, hogy a részben vagy teljese n

elvesztett piacok bizalmát a lehető leghamarabb visszakapjuk?

Várom érdemi válaszát !

Budapest, 2018. június 08 .

Tisztelettel,
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